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החוקיות של הלב

מתנה זה טוב או רע?

בואו ננסה לעזור למאיר המתוסכל. בשבוע שעבר הוא 
קנה לאשתו מתנה. היא שמחה מאוד והאווירה בבית 
הייתה מדהימה. אך אתמול הוא קנה לה מתנה יקרה 
יותר, ולא רק שזה לא שיפר את היחסים ביניהם, אלא 

זה אף גרם להתלקחות של 
מריבה קשה.

מאיר, כמו כולנו, אוהב 
כללים וחוקים. אבל הוא 
לא מצליח להבין: מתנה זה 
טוב לזוגיות או רע לזוגיות? 
מאיר שלנו הוא גם תלמיד 
חכם ויש לו גם "קל וחומר": 
אם המתנה הקטנה עשתה 
כל כך טוב לזוגיות, כל שכן 
שהמתנה הגדולה הייתה 
מה  אז   – להועיל  צריכה 

קורה כאן?

למאיר  לעזור  בשביל 
קצת  עוד  צריכים  אנחנו 
אנחנו  "למזלנו",  נתונים. 
מקובל  מאוד  שבו  בדור 
להקליט כל דבר, והוּדלְפוּ 
לנו שני סרטונים קצרים 
של מאיר. בסרטון הראשון 
מאיר  את  בבירור  רואים 

במעמד המתנה הראשונה מחייך, מבויש, אומר מילים 
טובות של אהבה, ובסרטון השני, לעומת זאת, רואים 
את מאיר שלנו במעמד המתנה השנייה כשהוא סר 

וזועף ועוקץ את אשתו בהערות ובגערות.

אני מאוד מקווה שכולנו מבינים שהתשובה על השאלה 
של מאיר היא שבפעולות לשיפור הזוגיות אין טוב ואין 
רע, אלא הכול תלוי. במה זה תלוי? זה תלוי בלב!
מאיר מתוסכל כי הוא מחפש את חוקי המעשים, אבל 
הכללים והחוקים של החיים האמתיים הם חוקי הלב.

בכלל  זה  היקר,  מאיר 
לא המתנה, אלא זה רק 
הלב! הלב הוא הקובע את 
הצלחת המעשים. לכן לפני 
רוצה  שאתה  פעולה  כל 
לנקוט לשיפור הזוגיות – 
היכן  היטב  לבדוק  עליך 
הלב שלך מונח ואיך אתה 

מצרף את הלב לפעולה.

ככה זה (גם) בחיים

זה  שלנו  בדוגמה  ואם 
מגוחך,  עד  פשוט  נראה 
שלנו  שבחיים  לכם  דעו 
שמים  תמיד  לא  אנחנו 
לב ליסוד הכל כך פשוט 
הזה. אנחנו לומדים תורה 
ומקיימים מצוות. אני מניח 
שהמטרה של כולנו היא 
להתקרב לה'. אבל האם 
הפעולות שלנו מוכיחות את 

עצמן בשטח?

אנחנו יודעים שכמעט בכל דבר בעולם אם זה תורה 
ומצוות, ואם זה חיי נישואין ואם זה אכילה ושינה – בכל 

אלה יש בחינה של 'זכה' ו'לא זכה'.

אין דבר גבוה מלימוד תורה. לימוד תורה זו קרבת 

ה' הגדולה ביותר, אבל על אותה תורה בעצמה יכולה 
להרחיק את האדם חלילה, להכניס בו גאווה, ואז ה' 
אומר עליו: "אין אני והוא יכולים לדור ביחד", הוא יכול 
להגיע מהלימוד שלו למחלוקת על צדיקים, ושייאמרו 
עליו דברים חמורים ביותר ואולי היה כדאי שלא היה 

נברא בכלל.

כמו כן חיי הנישואין שיכולים להיות קדושים וטהורים, 
מָדוֹר לשכינה וחלק מתהליך הגאולה, או חלילה להוריד 
את האדם לשאל תחתיות בעניינים שבין אדם למקום 
ושבין אדם לחברו. וכן האכילה בכוחה להביא את האדם 
לרום המעלות כמו שאומר רבי נחמן שעל ידי אכילה 
בקדושה זוכים להארת הרצון, אבל אותה אכילה יכולה 
להוריד את האדם ממדרגת אדם ולהיות כבהמה חלילה.

יש לכך עוד אינספור דוגמאות, אבל נסתפק בשלוש 
דוגמאות אלה ונעבור מיד לפתרון.

שהלב יהיה במקום הנכון

כמו בזוגיות של מאיר כך גם בעבודת ה', לא הפעולה
היא זו שקובעת אלא הלב.

אם הלב שלך הוא עִם ה' – המצוות יקדשו אותך, 
התורה תחבר אותך עם ה', ואפילו חיי הנישואין שלך 
והאכילה שלך ירוממו אותך בלי שיעור. אבל אם הלב 
שלך "לא במקום" – זה לא רק שהפעולות לא יעזרו, 

אלא הן עוד עלולות להזיק ולגרוע.

בעבודת ה' החוק של הלב שקובע הכול הוא הקשר 
שלך עם ה'. מה הכוונה?

בעבודת ה' כמו בזוגיות ישנם שני צירים, שני מהלכים. 
יש ציר של התקרבות לה' שהוא כולל תפילה, אמונה, 
ענווה, הרגשת אפסיות האדם, הידיעה שה' אוהב אותך 

תמיד.

ולעומת זאת יש ציר של התרחקות שכולל את הגאווה 
את ההרגשה של אני ואפסי עוד, את המחשבה שה' לא 
אוהב אותי, שכולן נובעות מכפירה ותוצאתן היא ניתוק 
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מאיר היקר, זה בכלל 
לא המתנה, אלא זה רק 
הלב! הלב הוא הקובע 

את הצלחת המעשים. לכן 
לפני כל פעולה שאתה 
רוצה לנקוט לשיפור 

הזוגיות – עליך לבדוק 
היטב היכן הלב שלך מונח 
ואיך אתה מצרף את הלב 

לפעולה.



סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק ד'

הורים יקרים, הנושא שלנו הוא "מחלת הילדים" של 
הגיל הרך, שנעה סביבות גיל שנתיים לארבע. אנחנו 
ב"ה בפרק הרביעי, וחשוב לי לחזור ולהדגיש את 
המאפיינים, שהם בעיקר: סירוב כללי לדברי ההורים, 
מרדנות ועקשנות, הבאים לידי ביטוי ב"לא" של הילד. 
אבל בשונה מהתנהגות מרדנית וחוסר משמעת של 
ילד בגילאים גדולים יותר, זו כאן לא הבעיה. התסמינים 

דומים, אבל הגיל והמוטיב שונה.

מחלה מדבקת?

זו לעיתים מחלה מדבקת, ולפעמים אנחנו 
רואים את ה"תסמינים" שלה גם אצל 
ילדים בני חמש ושש, או אצל ילדים 
שחזרו ו"נדבקו" דהיינו גילו עצמאות 

ועברו להתנהל בחיים רגילים, ולפתע 
נהייתה רגרסיה, הנה הם שוב פעם מתנהגים 

בהתנהגות תינוקית. בד"כ זה יהיה בעקבות 
התנהגות הילד הקטן מהם, ורצון לחזור "לשלוט" 

על ההורים שוב. ולכן ישנה אבחנה מבדלת בהתנהגות, 
בגיל, ובעיקר בדרכי הפעולה. הורים שמגיעים אלי 
לפגישת יעוץ וטיפול, בנושא זה מדובר בסט קצר של 
3-4 מפגשים של הנחיית הורים, וההתמודדות אח"כ ב"ה 
ברורה ונינוחה. הזכרנו כבר שעל כל פעולה ודרישה 
שלנו, הוא יגיד לנו "לא". לא רוצה להתלבש, לא רוצה 
להתקלח, לא רוצה לאכול וכדו' הסברנו, שה"לא" של 
הילד, הוא אינו ביטוי של מרד, הוא ביטוי של "עצמאות". 

מלחמת העצמאות

אליבא דאמת, כל עצמאות, במידה מסוימת- היא מרד. 
אלא שכאן המרד די עדין וגם בלתי נמנע. אין לנו לנסות 
להתנגש ברצון של הילד לגלות את עצמאותו ובטח 
שאסור ללעוג לו, או להשפיל אותו בשעת מעשה כמו 
להגיד לו: "אתה מתנהג כמו תינוק", "אתה ילד רע" וכדו'. 

אסור לנו להתרגש מהתנהגות הילד. אך באותה מידה, 
אסור להזניח אותה. יש לטפל ב"מחלה" ולסלקה, אך 
לא בבהלה, לא בלחץ, (לא מתים מזה) אלא מתוך 

מתינות ועבודה מסודרת. 

"תהליך ההבראה" ממחלת הילדים של המרדנות 
בגיל הרך, הינו ממושך וכולל עבודה, איפוק, תמיכה, 

הבנה ובעיקר סבלנות.

לעבור את המלחמה בשלום

הילד בגיל הרך, נמצא במלחמה תמידית עם עצמו- 
אני תינוק או ילד? אני צריך עזרה או אני יכול להסתדר 
לבד? במלחמת הזהות והעצמאות הזו אין מנצח, בדרך 
כלל יש רק מפסיד- הילד או סביבתו, או שניהם יחד.

הילד, מתאמץ מאוד לנצח את עצמו. והסרבנות היא 
חלק מההתמודדות שלו לגלות את העצמאות. שהרי אם 
אני יכול לסרב, משמע שאני קיים. מה עלינו מוטל 
לעשות? פשוט להמשיך את חיינו בצל גילויי 
העצמאות של הילד, ולפעול בצורה מודרכת. 
אסור לנו לטעות ולנסות להתנגש ברצון 
של הילד לגלות את עצמאותו, עלינו 
להיות שם בשבילו, לשקף לו את המצב, 
לתמוך בו ולשוחח איתו על מה שאנחנו 
רואים. תהליך ההבראה של ההתנהגות 
המרדנית, תוך כדי גילוי העצמאות של הילד הוא 
עניין שלוקח זמן. על כן עלינו להתאזר בסבלנות, 
וכאשר הילד נמצא במצב של "התקף מרד" עלינו להבינו 
ובשלב זה שבו אנו נמצאים עדיין ב"להבין" את ההתנהגות 

המרדנית, כמעט ולא לעשות כלום.

עדיף לא להיות תינוק גדול

תקופת המשבר הזאת, היא שלב חיוני בהתפתחות 
של הילד. אם הוא לא יעבור אותה, הוא עלול להישאר 
תינוק כל ימי חייו ועל פי רוב תקופה זו תחזור לו בגיל 
העשרה ואפילו בגיל מבוגר יותר. לעיתים אנחנו רואים 
אדם מבוגר המתנהג בצורה כנועה ביותר כאשר הכול 

צריך לעשות ולהחליט בעבורו. 

"תינוק-מבוגר" זה מתקשה מאוד לקבל החלטות 
ומפחד מפני כל שינוי העלול להתרחש ובעיקר מתקשה 
לקחת אחריות על מעשיו. ההסבר לתופעה היא: כי 
בילדותו, ההורים דיכאו את הניסיון שלו להיות עצמאי 
ובנפשו הוא עדיין נשאר תינוק הדורש שיעשו בשבילו 

ויגוננו עליו.

לילד ישנם שתי אפשרויות: האחת להישאר תינוק 
פסיבי וצייתן, כאשר כל חייו הוא ימשיך להיות נשלט 
על ידי אחרים,  האפשרות השנייה היא להכריז מלחמה, 
לא לרצות את כל מה שיאמרו לו, להיות מרדן, אבל גם 

ללמוד להיות עצמאי ואחראי בחיים.  פשוט שהאפשרות 
השנייה היא הרצויה יותר, אף כי היא לא תמיד נוחה.

שלב הכניעה

זאת עלינו לדעת, ש-גם אם נלחם בילד ונכניע את 
הסרבנות שלו כאשר הוא תינוק, הוא אומנם ייכנע- 
שהרי אין לו ברירה. אך האמת היא שהכניעה שלו היא 
רק עכשיו ורק כלפי חוץ. בתוך תוכו, הילד מכיר את 
העוצמה שיש בעצמאות. בשלב הכניעה, הוא מתבשל 
בפנים ומחכה לרגע שיוכל להתפרץ. בתוך הלב הילד 
שונא את מי שמנסה להכניע אותו בכוח וכשהוא קצת 
גדל רואים את השנאה שהוא משדר בעיניים ולפעמים 
הוא אפילו מבטא את זה במילים "אני שונא אותך", "אני 
יהרוג אותך". אם חס ושלום נרדה בילד ונכניע את 
עצמאותו בכוח, הוא כבר ימצא לעצמו מספיק דרכים 
בכדי להילחם בנו. נכון שאנחנו יותר חזקים ממנו, אבל 
אחיו או אחותו הקטנים, חלשים ממנו - ועליהם הוא כן 
יכול. לכן, מאחר והמרד והסרבנות הם ביטוי לעצמאות, 
שהוא שלב הכרחי בהתפתחותו של התינוק. עלינו ללמוד 
להכיל ולבצע עבודה מסודרת וארוכת טווח על הילד.

וחשוב לקבל מספר מפגשי הדרכת הורים, זה שווה 
את המחיר. המשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

טיפש הלך לסעוד סעודת פורים בבית חברו, 
אחרי כמה זמן מתחילים רעמים, ברקים וגשם 
עז ניתך ארצה.. הטיפש אומר: איך אצליח 
להגיע הביתה? החבר אומר לו: מה הבעיה? 
תישן אצלנו ומחר תלך, הטיפש שמח והסכים 
להצעה, תוך כדי שהם מתארגנים לשינה הם 
לא מוצאים את הטיפש, קוראים לו וקוראים לו 
ואין עונה. אחרי 20 דקות דפיקות בדלת, הם 
פותחים רואים את הטיפש רטוב כולו ורועד, 
אמרו לו: איפה היית? הטיפש: מה אני יעשה 

הלכתי הביתה להביא פיג'מה.

העלון מוקדש להצלחת

משפחת סמאג'ה
סטלה בת שוואיה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



התוכי שנמצא

שלום,

לפני מספר שבועות קנינו תוכי חדש נוסף, כי התוכי 
שהיה לנו בבית היה בודד. מדובר בתוכי האכלת יד מיוחד 
שעולה כמה מאות שקלים ואנחנו השקענו  מכספנו כדי 

לקנות אותו.  מאוד אהבנו ונקשרנו לתוכים. 

באחד הימים יצאנו ליומיים מהבית וכשחזרנו 
רצנו לתוכים כי מאוד התגעגענו אליהם. כאשר 

שמנו את התוכי החדש על הכתפיים הוא 
פתאום פרש את כנפיו ועף לשמיים 

למרות שכנפיו היו גזורות.

ברחוב  אחריו  לרדוף  התחלנו 
במשך  מקום  בכל  אותו  ולחפש 

שעה שלמה. לאחר שעה חזרנו עצובים 
הביתה בלי שמצאנו את התוכי כשבליבנו 

תחושת החמצה. בקושי הספקנו להנות ממנו 
וכבר הוא ברח...

הערב ירד חושך נהיה, החלטנו שאנחנו רוצים להפוך 
את הסיפור הזה לסיפור ישועה.  התחלנו להגיד תודה 
רבה לד' שהיה לנו תוכי כזה מיוחד ויפה, תודה רבה 
ששילמנו עליו מהכסף שלנו הרבה, תודה רבה שהוא 
עף לנו ונעלם תודה ותודה עוד ועוד ועוד... לבסוף 

התחלנו לשיר מזמור לתודה והלכנו לישון.

בבוקר קפצנו מהמיטה לראות אולי התוכי חזר אלינו 
ומחכה לנו מחוץ לדלת... אבל הוא לא היה שם. יצאנו 

לחפש אותו בחוץ פעם נוספת וגם הפעם לא מצאנו את 
התוכי האבוד, אך כן מצאנו רעיון מעניין, בוודאי בזכות 
התודה והאמונה. ביקשנו מאמא שתפרסם מודעת השבת 
אבידה על תוכי האכלת יד מיוחד. אמא פירסמה עבורנו 
וחיכנו בסבלנות לראות אולי יצלצלו אלינו..  בצהריים 
משהי הודיעה שהיא ראתה אותו באיזה מקום. הלכנו 
במהירות לשם ובמשך שעה שלמה חיפשנו וחיפשנו 

אך כלום!!

חזרנו הביתה וכל  הדרך אנחנו ממשיכים לומר 
תודה לד' ובוודאי זה לטובה שהתוכי עף וברח 
לנו ובטוח יצא מזה רק דבר טוב וגם העלנו 
אפשרויות למה טוב שהיא ברחה...וכך 

חזרנו הביתה שמחים ומודים לד'.

לקראת הערב.....התקשר אדם ואמר 
שהוא תפס תוכי האכלת יד ואולי הוא 
ההלכה,  לפי  הסימנים  את  לו  נתנו  שלנו, 
ותיארנו לו את התוכי שאבד לנו. האיש אמר 
שזה נשמע ממש דומה לתוכי שהוא מצא. רצנו אליו 
במהירות ובהתרגשות גדולה ומיד זיהינו שאכן מדובר 
בתוכי האבוד שלנו. מתברר שאותו אדם גר מולנו והוא 
מתעסק עם תוכים והוא גם יודע לתפוס וללכוד אותם 
ולטפל בהם במקצועיות. לשמחתנו התוכי שלנו נפל 

בידיים טובות וקיבל טיפול מסור ואוהב!

חזרנו עם התוכי הביתה בלב שמח על הישועה שד' 
עשה לנו. בודאי ובודאי בזכות התודה. אמרנו תודה 

ומצאנו את התוכי האהוב והאבוד!

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

בפורים רבים מאיתנו שמים מסכה, ובפרשתינו מופיעה המסכה 

בשני הקשרים, אחד מהם במובן לא חיובי ואחד חיובי, התדע מה הם?

תשובה פרשת משפטים: בפרשה מסופר על גנב שטבח או מכר את השור 
או השה וישלם חמישה בקר ישלם תחת השור וארבע צאן תחת השה' (כ"א, 
ל"ז) וברש"י אמר ר' יוחנן בן זכאי, חס המקום על כבודן של בריות, שור שהולך 
ברגליו, ולא נתבזה בו הגנב לנושאו על כתפו, משלם חמשה, שה שנושאו על 

כתפו, משלם ארבעה, הואיל ונתבזה בו.

זוכה פרשת משפטים:  משפחת שפר, זכרון יעקב.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת משפטים: נהוראי סרוסי, בני ברק. 

מדור ילדים
שעשועון מגוון





שאלת שרשרת...

מדוע לא אצטער על שלא התפללתי מספיק, ואיך מגיעים להשלמת החסרונות?

שאלה: כבוד הרב לימד אותנו, שבשום אופן אין 
לאדם להאשים ולרדוף את עצמו על מה שהוא 
חסר, כי כל חסרון שיש הוא למעשה תוצאה של 

חסרון תפילה ואין כוחנו אלא בפה.  

אם כן, יוצא מכאן, שכן נשאר לאדם מקום להאשים 
ולרדוף את עצמו – למה לא התפללתי מספיק. 
וזו היא שאלתי – מדוע לא ארדוף את עצמי על 

הנקודה הזו, על מה שלא התפללתי מספיק?

 תשובה: אתה צריך להבין, שכל חסרון וחסרון, צריכים 
שעות של תפילות על מנת להשלים אותו. 

לכן גם עכשיו כשאתה יודע שכל חסרון שאתה חסר 
הוא מחמת חסרון תפילה, וכי אדם יכול להתפלל 
ביום אחד כמות אדירה של תפילות ולהשלים את כל 
החסרונות שלו?! לדוגמא אדם שצריך אלפיים שעות 
של תפילה על מנת להשלים חסרון מסוים. וכי תתכן 
מציאות שאדם יתפלל ביום אחד כמות כזו של תפילות? 

אם כן מה יש לך לרדוף את עצמך? שלא התפללת 
היום אלף שעות?!

שאלה: אם כן מה עליי לעשות, איך אני אשלים 
את כל החסרונות שלי?  

אל תיבהל, כל מה שנדרש ממך זה בסך הכל לקבוע 
לעצמך זמן להתפלל על כל חסרון שאתה מוצא בעצמך, 

ולרצות לתקן אותו.

וכשאדם עושה את שלו, והיינו שהוא רוצה להשלים 
את החסרון, וגם קובע לו זמן בשביל להתפלל, מהשמיים 
ירחמו עליו ולאט לאט יזכו אותו גם להתפלל כראוי. 
בהתחלה הוא יתפלל בכל יום קצת ועם הזמן הוא 
יזכה ויתפלל קצת יותר, וכן הלאה, עד שהוא יזכה 
להתפלל באריכות וימלא את מכסת התפילות שהוא 

צריך ויזכה לכל טוב.

לדוגמא, אדם שעשה חשבון נפש ומצא שהוא פגם 
בדבר מסוים. מה עליו לעשות? כל שעליו לעשות הוא 
אך ורק לקבוע לעצמו זמן ולבוא עם רצון להתפלל על 
החסרון. ורק זה כל מה שנדרש ממנו לעשות. לכן אדם 
שקובע לו זמן ובא עם רצון, מה יש לו לרדוף את עצמו? 
הרי את שלו הוא עשה. ואם כן מה יש לך לרדוף את 
עצמך, רק עכשיו התעוררת וגילית שאתה פוגם בדבר 
מסוים, מה יש לך לרדוף את עצמך? למה עד עכשיו 

לא התעוררת? תגיד תודה שזכית עכשיו להתעורר!

המשך השאלה: כמה זמן צריכים להקדיש לתפילה 
על מנת להשלים חסרון?

תשובה: רבנו כותב בתורה נ"ב שאדם בשביל להשלים 
חסרונות צריך להקדיש בכל יום כמה שעות של תפילה 

על דבר אחד, עד שיבטל אותו.

"ירבה בתפלות ושיחות בהתבודדות בלילה בדרך יחידי 
... עד שיזכה לבטל זה הדבר, דהינו לבטל מידה ותאווה 
זאת. ואחר כך ירבה עוד בהתבודדות הנ"ל, עד שיבטל 

מידה ותאווה אחרת. וכן ינהג זמן רב בהתבודדות, בזמן 
הנ"ל, ובמקום הנ"ל עד שיבטל הכל."

שאלה: כבוד הרב, להרבות בתפילה בכל יום?! 
כמה שעות?!

תשובה: גם אני לא זכיתי בתחילת דרכי לעשות שעות 
התבודדות בכל יום כמו שרבנו כתב, ולכן הייתי עושה בכל 
יום את השעה התבודדות שלי, ומקדיש חצי שעה על 
דבר אחד לבטל אותו. וב"ה מאז שהתחלתי לעשות את 
החצי שעה ביום על דבר אחד ראיתי תוצאות, ולכן כתבתי 
בספרים עצה ששווה לכל נפש - שבדיעבד, כשאדם 
רואה שהוא לא מסוגל לקיים מה שכתב רבנו הקדוש 
בתורה נ"ב, יתחיל לעבוד עם חצי שעה התבודדות 
מידי יום להשלים חסרון. אין מה לעשות, רוב העולם 
לא מסוגלים לקיים תורה נ''ב של רבנו, אבל חצי שעה 

זה כן בהשג יד.

שאלה: חצי שעה על דבר אחד?! מאיפה אני אקח 
דיבורים לדבר חצי שעה?!

תשובה: תקבע לעצמך זמן ומקום כמו שאמרנו, 
ותבוא עם רצון להתפלל, וגם תקבע לך זמן ללמוד 
על הנושא שאתה רוצה להתפלל עליו, ובתחילת החצי 

שעה תתפלל שיהיו לך דיבורים ורצון. 

וזה ברור שאם תתפלל על דבר אחד חצי שעה מידי 
יום, ותתעקש אתה תראה תוצאות.

המשך השאלה: בכל אופן, כבוד הרב, יש לי מלא 
דברים לתקן אותם, מה אני יעשה, איך אני אספיק 

להתפלל על הכל, מה עושים?!

תשובה: בני היקר, אל תבהל, כבר אמרו חז"ל הקדושים 
"א עָלֶי הַמְּלָאכָה לִגְמֹר, וְא אַתָּה בֶן חוֹרִין לִבָּטֵל 
מִמֶּנָּה", לא מבקשים ממך שעכשיו תתקן את הכל 

בבת אחת. 

תיקח את הדבר שהוא הכי דחוף לך כעת, ותקדיש לו 
את החצי שעה, בכל יום, במשך תקופה ארוכה מאוד.

שאלה: ומה יהיה עם שאר החסרונות?!

תשובה: הקב"ה לא בא בטרוניה עם בריותיו, כשהקב"ה 
רואה שאתה כבר עובד על דבר אחד הוא מאריך איתך 
אף גם על שאר הדברים. וכבר לא יהיה עליך שום דין 
לא על הדבר שאתה עובד עליו ולא על שאר הדברים 

שעדיין לא התחלת לעבוד עליהם. 

במקביל לחצי שעה, תתפלל גם על שאר החסרונות, 
על כל חסרון מעט. ואין לך מה להתבלבל, הקב"ה יודע 
שאתה לא יכול להתפלל על כל הדברים ביום אחד, 

ולבנתיים אתה עושה את השתדלות. 

חוץ מזה, אם תתפוס נקודה אחת ותעבוד עליה יום 
יום כמו שצריך ממילא זה ישפיע לך על כל החיים 

לטובה ויהיה לך קל גם בשאר הדברים.

בהצלחה רבה, אמן!

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



ר' אברהם גרשון מקטוב ישב מצעירותו בעיר ברודי, נולד לאביו 
ר' אפרים. רבי אברהם גרשון היה גדול בתורה, בנגלה ובנסתר, 
וזכה להערצת גאוני דורו: רבי יהונתן אייבשיץ, רבי יוסף תאומים 

ורבי יחזקאל לנדא, המזכירים אותו תוך כבוד רב בספריהם.

בתחילה התנגד לדרך הבעש"ט, ואף רצה לבטל את השידוך 
בינו לבין אחותו. אח"כ דבק בו ובדרכיו, הפך לתלמידו המובהק, 
ואף עבר לביתו במיז'בוז' ושימש מורה ומחנך לבנו-יחידו ר' צבי.

בשנת תק"ז עלה במצוות גיסו לארץ-ישראל בכדי להיפגש 
עם רבי חיים בן עטר, ה"אור החיים", עם בואו לארץ-

ישראל התיישב רבי אברהם גרשון בחברון, והיה 
מכובד מאוד בעיני תושביה, אולם לפי בקשת 

רבים עבר לירושלים, ממנה עמד בחילופי-
מכתבים עם גיסו. רבי מאיר תאומים, אביו 
של בעל "פרי מגדים", מספר על מכתב של 

רבי גרשון בספרו "מאירת עינים": "ראיתי כתב 
מארץ הקדש, מה שכתב החסיד מוה"ר גרשון נרו 

יאיר, לגיסו המפורסם בעל שם טוב, וז"ל "ואני בבואי 
לעיר הקדש ירושלים, וראיתי שמבונה מכל טוב, נפלתי 

על אפי ובכיתי ואמרתי, את ירושלים נמשלת כאלמנה, היאך 
לבשת בגדי אלמנותך, בגדים נאים, הלואי שראיתי בחורבנה". 
הדברים עוררו רושם עז גם בדור הבא, והדברים מובאים ב"פרי 
מגדים" על שו"ע אורח חיים (אשל אברהם סימן תקס"א ס"ק א) 
שר' גרשון בא לירושלים "וראה בשלוותה, עמים יושבים בה, ובכה 
ואמר שזה שאומרים "אזכרה אלקים ואהמיה", "בראותי כל עיר" 
- ירושלים של מטה - "על תלה בנויה", ו"עיר האלוקים" - ירושלים 
של מעלה, - "מושפלת עד שאול תחתיה" - שם ניכר החורבן".

כ"כ התכתב עם ר' יחזקאל לנדא בעל הנודע ביהודה ובשו"ת 
נודע ביהודה מהדורה קמא - אה"ע סימן עג ד"ה שנית מתיחס 
אליו בהערצה רבה וכך כותב הוא עליו ה"ה כבוד אהובי ידי נפשי 

וחביבי. אהוב למטה ונחמד למעלה, הרבני המופלא ומופלג בתורה 
וחסידות, לו עשר ידות, שושן סודות. החכם השלם והכולל נ"י 
פ"ה ע"ה כבוד מוהר"ר אברהם גרשון נרו יאיר עם כל אשר לו 
שלום. קבלתי מכתבו הטהור ושמחתי בשלומו ובכבודו, ונתתי 
שבח להש"י אשר לא עזב את חסידו, ולא יעזבנו ורגלי חסידו 
ישמור. וכל טוב בעדו יגמור. עד כי אתא בוקר יאמר שומר, אכי"ר. 

ר' גרשון, שהיה אפוא הראשון בתנועת החסידות שהגיע 
לירושלים, זכה לקבלת פנים נלבבת ע"י התושבים, ומיד בבואו 
פנו אליו חכמי ורבני הספרדים, ורצו להטיל עליו את 
עטרת רבה  של ירושלים, והיה בקשר קרוב לרבינו 
הרש"ש. בתו אסתר התארסה עם בנו של אחד 
מחכמי הספרדים, הרב מרדכי רוביו רבה של 
חברון, והחתן מתואר ע"י ר' גרשון "חשוב 

מאד, חכם וחשוב ומובלע בין אנשים".

מספרים שפעם אחת, עבר באיסטנבול, 
בדרכו לארץ-ישראל. ונודע לו כי בעיר מתגורר 
"חכם", שאומרים עליו כי הוא מצאצאי דוד המלך. 
הלך רבי גרשון קיטווער לבקרו. בהגיעו לביתו, ראה 
שבשכונה מתגוררים אנשים שאינם מהוגנים. בשיחתו עמו 
ותמה על כך שהוא מתגורר בשכנותם עם אנשי דלא מעלי 
האלו. נענה אותו "חכם" בתמימות: "כיצד יכול אדם להתעלם 

לרגע מעצמו ולשים את ליבו לנעשה סביבו ומחוצה לו?!".

אמר רבי גרשון קיטווער בליבו: "אכן, עתה ידעתי כי מזרעו 
של דוד המלך הוא". כזה היא השקפה של יהודי לבלי להסתכל 
רע על אף אחד ולחיות בבחי' "קשוט עצמך תחילה", בספר 
חברון קהל חסידים מובא מעשה נס שארע לו וזכה להציל 

את התורה שבע"פ. 

נפטר בשנת התקכ"א מנוחתו כבוד בהר הזיתים, זכותו תהא 
מגן עלינו אכי"ר.

למצוא חן וחסד

בעת שאסתר המלכה צמה שלשה ימים ושלשה 
לילות – בסך הכל שבעים ושתים שעות רצופות, כמניין 

"חסד" – לפני בואה אל המלך אחשוורוש לבקש 
על נפשה ועל נפש עמה, היא לא עצמה עין, 

בבכי  בתפילה,  בהתבודדות,  עסקה  רק 
ובתחנונים נוכח פני ה’.

הראשון  ביום  לפניו?  אמרה  ומה 
אמרה: "אלי", ביום השני אמרה: "אלי", 

ביום השלישי צעקה בקול גדול: "אלי אלי 
למה עזבתני...". ועוד אמרה לפניו: "צמאה 

נפשי לאלוהים". אמר לה (הקב"ה): ממה את 
צמאה? אמרה לו: איני צמאה לא לאכול ולא לשתות, 

אלא לראות את פניך ... (ילקוט שמעוני). אנו רואים 
את גודל ביטחונה של אסתר בה’ יתברך, שהרי אחרי 
צום של שלושה ימים ושלשה לילות אין אדם שלא 
משתנים פניו לרעה, ואיך תבוא אל המלך בפנים מעונות 
ושחורות מצום ועיינים אדומות מבכי, ותצפה למצוא חן 

וחסד לפני אחשוורוש?

מכאן רואים שאסתר לא בטוחה ביופיה כלל בשביל 
למצוא חן בעיני אחשוורוש, ולא סמכה על חוכמתה ולא 
על תושייתה, לדעת מה לומר לו וכד', אלא סמכה על 
כוח התפילה ובטחה בבורא עולם בלבד (אבן עזרא). 

ומזה אנו לומדים שמה שאמר שלמה המלך ע"ה: 
"שקר החן והבל היפי אשה יראת ה' היא תתהלל", 
זוהי מציאות שאסתר המלכה חיה אותה, שידעה בברור 
שהיופי האמיתי הוא יראת ה’, ולכן לא ביזבזה זמן על 
היפי החיצוני. וזה פירוש: "ותלבש אסתר מלכות" 
– "מלכות" – זו אמונה, שהתחזקה והלבישה 
עצמה והתעטפה עוד יותר בכוח האמונה, 
להאמין בפשיטות שאין עוד מלבדו, ואין 
סיבה לפחד מאחשוורוש מאחר וה’ 
קובע הכל, וצריכה היא רק להחזיק 
ביראת שמים, ואז היא בוודאי תמצא חן 
בעיני אחשוורוש. כי כך היא האמת, שכן כתוב: 

"אשה יראת ה’ היא תתהלל".

וכל אשה צריכה ללמוד מאסתר המלכה, שעקר 
היופי והחן הוא יראת השמים. אם אשה מקווה למצא 
חן בעיני בעלה על ידי המראה החיצוני שלה, וזו האהבה 
שהיא רוצה שבעלה יאהב אותה – אהבה לשקר החן 
ולהבל היפי – ולכן היא מבלה שעות מול המראה, אזי 
לעולם היא לא תצליח להיות יפה בעיני בעלה ויהיו 
לה מתחרות בלי סוף ליופי הזה. כי היופי החיצוני הוא 
שקר, ועל ידי שקר לא יכולה להיות שום הצלחה ושום 
אהבה ושלום, ואדרבה, היופי החיצוני גורם את ההיפך 
הגמור, כי הוא רק מגביר את הקנאה הפסולה. לעומת 
זאת, אם היא תדע שיראת ה’ שלה היא היופי האמתי, 

היא תדאג לפתח ולהגדיל את יראת השמים שלה על 
ידי לימוד ותפילות, כי רק על ידי היופי הזה היא רוצה 
למצוא חן בעיני בעלה, וגם תתקשט מעט לכבוד ה' 
בשביל למצוא חן בעיני בעלה, וביופי הזה, לא תהיה 

לה שום מתחרה ולא תהיה יפה ממנה בעיני בעלה.

מובא בזוהר הקדוש (פרשת חוקת), שביום השלישי 
לצום, בעת שנחלש לגמרי כח הגוף, והייתה אסתר 
עומדת אך ורק בכוח הרוח, אזי כתוב: "ותלבש אסתר 
מלכות". ומה היא אותה "מלכות" שלבשה? האם הכונה 
שלבשה בגדי כבוד וארגמן? לא ולא - "ותלבש אסתר 

מלכות", פירושו שהתלבשה ברוח הקודש...

ראו לאיזו מדרגה ומעלה הגיעה אסתר המלכה, וכל 
זאת בתנאים הקשים ביותר, שהרי היתה כבר בבית 
אחשוורוש כמה שנים לפני כן, מוקפת בגויים ובצלמים 
ובטמאות, ובוודאי עברה יום יום ניסיונות קשים להחזיק 
ביהדותה, ומה עוד שהייתה צריכה להסתיר את עובדת 
היותה יהודייה. קשה להבין איך החזיקה מעמד בכלל, 
וכל שכן איך הגיעה למעלה זו של רוח הקודש. אבל 
לאסתר המלכה היתה סייעתא דשמיא מיוחדת - והכל 
בכוח האמונה! כי גדלה בבית מרדכי ולמדה היטב את 
הלימוד של האמונה, שבכוחו יכול האדם לעבור הכל 
בלי ליפול כהוא זה ממדרגתו, כמו שאמר דוד המלך 
עליו השלום: גם כי אלך בגיא צלמות לא אירא רע כי 

אתה עמדי.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' רבי אברהם-גרשון 
מקיטוב זצוק"ל
כה' אדר א'

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



"לא אצא בלי הבטחה!"

הבנים העבירו לאביהם את התשובה, אבל 
בשל היכרותם עם יראת השמים של 

אביהם, ישבו בדאגה וחיכו לראות 
מה יקרה עד כניסת השבת. אבא 
שלהם מסוגל לתלוש מגופו את 
באפיסת  ולברוח  המכשירים 

כוחות, אם יחשוב שחלילה סרך 
איסור יש בדבר...

"אינני רוצה להישאר פה בשבת!" הקול היה חלוש, אך 
הנימה הייתה תקיפה מאוד.  סביב למיטה התגודדו כמה 
יהודים בעלי מאור פנים מיוחד, בניו של החולה שבעצמו 
התברך בזיו פנים קורן: הגאון רבי ישראל גרוסמן (כג 

באדר יום פטירתו), ראש ישיבת פינסק-קרלין. 

בעקבות התקף לב חמור אושפז רבי ישראל בבית 
החולים 'ביקור חולים'. ארבעה ימים היה מרותק למיטתו 
כאשר מכשירים שונים מחוברים לגופו ומצפצפים 
בקולות מונוטוניים. בניו עמדו סביב מיטתו ודאגו שיקבל 
את הטיפול הרפואי הטוב ביותר שאפשר. אך בבוקר יום 
שישי ביקש רבי ישראל גרוסמן להשתחרר לביתו. אינו 
רוצה להיות מאושפז בשבת. "אבל פיקוח נפש הוא", 
התחלחלו הבנים למשמע רצונו של אביהם. "סכנת 
נפשות עבור אבא לשהות בבית ללא פיקוח רפואי". 

לאחר דין ודברים ארוך בין האב לבניו, גילה האב את 
טעמו: "לפחות את זה", החווה באצבעו החלושה על 
המוניטור המחוברים לגופו, "תורידו ממני". הוא הסביר 
שהמוניטור העוקב אחר פעילות הלב משאיר רושם 
על גבי גיליון רפואי וזו תולדה של מלאכת כותב. "אני 
כבר בריא מספיק", התעקש ראש הישיבה. "אינני רוצה 
שיחללו עלי שבת שלא לצורך". אחד מבניו של רבי 
ישראל, רבי זלמן, חמק מהחדר. הוא הרים טלפון לביתו 
של פוסק הדור הגאון רבי שלמה זלמן אויערבך (יום 

פטירתו כ' באדר), באוזניו שטח את פרטי השאלה. 

רבי שלמה זלמן הכריע מיד שפיקוח נפש יש כאן וכי 
אסור לשחרר את הרב גרוסמן מבית החולים. 

הבנים העבירו לאביהם את התשובה, אבל בשל 
היכרותם עם יראת השמים של אביהם, ישבו בדאגה 
וחיכו לראות מה יקרה עד כניסת השבת. אבא שלהם 
מסוגל לתלוש מגופו את המכשירים ולברוח באפיסת 

כוחות, אם יחשוב שחלילה סרך איסור יש בדבר...

ת  ת שעו ו ד אח
ויושבי  החדר הקטן עברו 

החולים  בפתח בבית  הופתעו. 
זלמן  שלמה  רבי  אויערבך. "רבי ישראל, ניצב 

באתי לומר פסק הלכה: הגוף שלכם נמצא במצב 
של פיקוח נפש ומחויבים לחלל שבת במצב כזה. אני 
רוצה שתבטיחו לי שלא תיגעו במכשיר ולא תסירו 

אותו מגופכם". 

ראש ישיבת פינסק-קרלין סירב להבטיח. 

היו לו גם נימוקים לשיטתו: הוא החל לשטוח באוזני 
רבי שלמה זלמן את הסברות ההלכתיות מדוע אין 

הצדקה לחילול שבת בעקיפין באמצעות המוניטור. 

אולם רבי שלמה זלמן לא חזר בו מדעתו. לאחר 
שפלפלו שני הגאונים במלחמתה של תורה, הכריז רבי 
שלמה זלמן בפסקנות: "אם לא אשמע מכם הבטחה 
שלא תסירו את המוניטור מגופכם, אשאר פה במשך 
כל השבת ובמו ידי אחבר את המכשירים שוב ושוב 

לגופכם!"

עתה השתכנע הרב גרוסמן שמצבו אכן מחייב חילול 
שבת ובאפיסת כוחות הרים את ידיו והבטיח שלא 
יוריד את המכשירים ממנו כל זמן שיצטרך להם לפי 

הוראת הרופאים. 

השעה כבר הייתה מאוחרת והצפירה המבשרת על 
הדלקת הנרות נשמעה זה מכבר. רק עתה, לאחר 
שידע רבי שלמה זלמן אויערבך ששליחותו הוכתרה 
בהצלחה, יצא מבית החולים להתפלל תפילת מנחה 

של ערב שבת. 

"תסתכלו על פוסק הדור", החדיר רבי ישראל גרוסמן 
מוסר בבניו ממיטת חוליו, "שצועד כעת עד 'שערי חסד', 
שכונת מגוריו. תלמדו ממנו כמה צריך להשקיע כדי 

לקיים מצוות ביקור חולים כראוי" - - - 

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

מתפילה שהוא ניתוק מה'.

אם אתה נמצא על הציר הראשון, כל דבר שתעשה 
ברוחניות רק יקרב אותך, וכל שכן התורה והמצוות. 
אבל אם אתה נמצא על הציר השני, זה יהיה בדיוק 

להיפך.

אין ספק שצריכים לעשות הרבה מצוות ומעשים 
טובים, כמו שאומרת המשנה "הכול לפי רוב המעשה", 
אבל המטרה האמתית תושג רק לפי הלב שלך. נמצא, 
שכמו שאתה מבין שצריך להשקיע מאמצים כדי 
לעשות דברים טובים, כך אתה צריך להבין שאתה 
חייב להשקיע פי כמה וכמה כדי שהלב שלך יהיה 

על הציר של הקשר עם ה'!

עבודה שבלב

ומה זה אומר למעשה? למעשה זה אומר להרבות 
בתפילה! אין לך לב יותר מהתפילה שהיא זו שנקראת 

"עבודה שבלב".

נקוט כלל זה בידך: ה' זה תפילה, אמונה זו תפילה, 
ענווה זו תפילה. תבין טוב שאין לאדם שום כוח
לעשות כלום, רק להתפלל. הכוח היחיד שלך הוא 

התפילה!

אם אתה חושב שאתה "מסתדר לבד", אז אין לך 
שום קשר עם ה', וממילא הפעולות שלך רק ירחיקו 
אותך. כי אם אתה תצליח לעשות מעשים טובים, 
ההצלחה שלך רק תרחיק אותך כי היא רק תחזק 
בך את ההרגשה שאתה יכול לבד ואתה לא צריך 
את ה'. וגם אם תיכשל אתה רק תתרחק כי אתה 
תרגיש שה' לא רוצה אותך ולא אוהב אותך שזה 

ההיפך הגמור מהאמונה.

אבל על ידי חיבור לדרך התפילה, אתה תמיד 
תתקרב, בזמן ההצלחה אתה תודה לה' ותראה 
את חסדיו ורחמיו, וגם כשלא תצליח, אתה תבין 
שזה לטובתך שחסרות לך עוד תפילות, ואתה גם 
תשמח ותישאר בענווה שאתה עדיין לא מוכן, וגם 
תתחזק להרבות בתפילה, והקשר שלך עם ה' רק 

יעלה ויפרח.

ברשותכם אנסח את זה בלשון קצת יותר חריפה: 
על פי האמת, אין לאדם יצר טוב. היצר הטוב היחיד 
זה רק ה', כמו שאומרים חז"ל "אלמלא הקדוש ברוך 
הוא עוזרו אינו יכול לו". אם אתה מחובר לה' – יש 
לך יצר טוב; אבל אם אתה חלילה מנותק מה' – אין 
לך שום אפשרות לעשות שום דבר שיקרב אותך 

באמת לה'.

פרשת פרה אדומה מזכירה לנו את זה בכל פעם 
מחדש. אתה רוצה להיטהר? תלמד ממצוות הפרה 

האדומה שבטהרה אין חוקים ואין קל וחומר.

הפרה מטהרת את הטמא בטומאה חמורה מאוד 
ואילו את הטהור היא מטמאת. זו אמנם גזירת הכתוב 
והיא רחוקה מהבנתנו, אבל "זאת חוקת התורה", זאת 
אומרת שבכל התורה כולה ישנה אותה ה חוקיות. כל 
פעולה שלנו יכולה לטהר אותנו או חלילה להיפך. 

הכול תלוי בחוק של הלב שהוא התפילה!



דיני מכירת חמץ

מכירת חמץ

הקדמה – מן התורה צריך לבער את כל החמץ 
הנמצא בבית קודם הפסח, ואסור לאחסן חמץ 

כלל בפסח, ומי שמשהה חמץ בפסח עובר 
על איסור ”בל יראה ובל ימצא“ ולכן 

ישראל  נהגו  קדמוניות  משנים 
לבער את כל החמץ מן הבתים 
כדי שלא לעבור על איסור זה. 
אמנם פעמים שאדם מתעסק עם 

חמץ במשך כל השנה וקונה ומוכר, 
או שמייצר שיכר שעורים וכדומה, ולא 

היה שייך לבער את כל החמץ קודם לפסח, 
ולכן מובא בהלכה (שלחן ערוך אורח חיים 

סימן תמח) שמותר למכור את החמץ לגוי קודם 
הזמן שנאסר, אף שדעתו לשוב ולקנות מן הגוי את 
החמץ אחר הפסח. והנה מלפנים היה כל אחד מוכר 
חמצו בעצמו לגוי, אך רבו המכשולות מפני ריבוי הדינים 
והפרטים בדיני הקניינים ואופן המכירה וכדו‘, לכן כיום 
נוהגים לעשות את הרב או מורה הוראה או תלמיד 
חכם הממונה לכך, להיות שלוחי המוכרים על ידי כתב 
הרשאה והם מוכרים את החמץ בעבור כל שולחיהם. 

ואף שמצד הדין אנו נוקטים שמותר לאדם לסמוך 
על המכירה אפי‘ לכתחילה, ויכול להשאיר אפי‘ חמץ 
גמור בביתו אם עשה מכירת חמץ כדת וכדין, מכל 
מקום נוהגים שאין משאירים חמץ גמור בבית 
(ופלים, עוגיות, לחמים וכדומה), אלא רק 
ספק חמץ (כגון – קמח, שמרים יבשים, 
רטבים למיניהם, תבלינים) ועל זה 
עושים את המכירה לגוי, ורק אדם 
שיש לו חמץ יקר (וויסקי – שהוא 
חמץ גמור) או בעל מכולת וכדומה 
שיש בידו הרבה חמץ גמור, ויהיה לו 
הפסד גדול אם יבער חמץ זה, סומכים 

על מכירת חמץ גמור.

כמה כללים למכירת חמץ:

אדם שמבער את החמץ מביתו ואינו משייר שום  א. 
חמץ, מצד הדין אינו צריך למכור את החמץ כלל, 
אך נוהגים להדר ולעשות מכירת חמץ בכל מקרה, 

כדי לצאת ידי חשש ופקפוק.

אדם שמוכר חמץ צריך להבין שהוא מוכר את  ב. 
החמץ ללא שום תנאי, ובמכירה גמורה או מתנה 

גמורה, ולכן אם יבוא הגוי בפסח וירצה לקחת את 
החמץ שקנה ממנו, עליו לתת לו מיד, ואינו יכול 

לעכב את החמץ בידו.

יש לקבץ את כל החמץ במקומות מסויימים – ארונות  ג. 
מטבח, או במקפיא, ולסמן את אותם מקומות שיהיה 

ניכר שזה חמץ ולא יבואו ליטול מהם בפסח.

מכירת חמץ דרך האינטרנט וכדומה מועילה, אף  ד. 
שאין חתימה על כתב הרשאה, ואין קניין סודר, 
משום שבמכירה זו מספיק ”גילוי דעת“ שאנו חפצים 

למכור את החמץ.

הרוצה למכור את חמצו של חבירו בלא ידיעתו,  ה. 
כגון שנסע מביתו ולא יחזור עד אחר הפסח, או 
אדם שאיבד את הכרתו ל“ע, וכעת אין את הסכמתו 
למכירת החמץ, או אדם רחוק מתורה ומצוות שאינו 
מודע לעניין מכירת חמץ, אם יודע שאותו אדם 
נזהר מחמץ בפסח רק אינו זהיר במכירת חמץ, 
מותר להוסיף את שמו ולמכור בעבורו את החמץ. 

בעל סופר מרקט שמכר את חמצו לנכרי כדת  ו. 
וכדין, אבל המשיך למכור חמץ בפסח, אין לקנות 
ממנו חמץ לאחר הפסח, ואין לסמוך על המכירה 
שעשה, משום שכל המכירה אינה אלא למראית 

עין בלבד, והכל בטל ומבוטל.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

רחמי ה' גם למי שאינו ראוי 

בפרשתינו (שמות לג יט) לומדים אנו אודות גילוי 
הרחמים הגדול בעולם,  את מידותיו של הקב"ה, וכך 
הלשון שם "...וְחַנֹּתִי אֶת אֲשֶׁר אָחֹן וְרִחַמְתִּי אֶת אֲשֶׁר 

אֲרַחֵם"

בפסוק זה גילה הקדוש ברוך הוא למשה רבינו שתי 
מידות של רחמים, והן חנון ורחום. וביארו בתוספות 
(תוס' בהגהה ר״ה דף יז:)  את ההבדל בין רחום למידת 
חנון, שמידת רחום היא שלא בעת צרה, כי בטרם תגיע 
הצרה הוא מרחם שלא תבוא, ומידת חנון היא שה׳ 
מרחם בעת הצרה והדחק לגאול את הצועק, ש׳בעל 

כח׳ יש לו לחון את הצועק אף שלא כדין.

הנה לומדים אנו שמידת הרחמים של הקב״ה לגאול 
גם אדם שכבר הגיעה עליו צרה. אף בשעה שכבר 
נענש בחטאו, בכל זאת ה׳ חנון הוא וגואלו. וכיצד זוכים 
למידה זו? - על ידי צעקה, על ידי תפילה, כי ה׳ ״גואל 

את הצועק״.

כאשר האדם שנמצא בצרה מפנה את צעקתו למי 
שיש לו כח לגאול אותו - לקדוש ברוך הוא, הוא זוכה 
לרחמים ולחנינה על אף שאינו ראוי לכך על פי הדין.

הסבר נוסף ישנו למילה ״חנון״, כפי שמפרש רש״י 
(דברים ג, כג) את הכתוב ״ואתחנן״ - ״אין חנון בכל מקום 
אלא לשון מתנת חינם״. וכן דרשו חז״ל  (ברכות דף ז.) 
על הפסוק הנאמר כאן: וְחַנֹּתִי אֶת אֲשֶׁר אָחֹן"  - אף 
על פי שאינו הגון . מידה זו היא ״חנינה״ - נתינה שלא 

על פי הדין. וכמו שהובא במדרש רבה (בפרשתינו) 
"באותה שעה הראה לו הקדוש ברוך [למשה] הוא 
את כל האוצרות של מתן שכר שהן מתוקנין לצדיקים 
והוא אומר האוצר הזה של מי הוא? והוא אומר של עושי 
מצוות, והאוצר הזה של מי הוא? של מגדלי יתומים, וכל 
אוצר ואוצר, ואח"כ ראה אוצר גדול אמר האוצר הזה 
של מי הוא? א"ל מי שיש לו אני נותן לו משכרו, ומי 
שאין לו אני עושה לו חינם ונותן לו מזה שנאמר וחנותי 
את אשר אחון, וחנותי את אשר אחון למי שאני מבקש 

לחון, וכן ורחמתי את אשר ארחם. 

מאוצר מתנת חינם ביקש משה רבינו לקבל, ובאוצר 
זה משתמשים הצדיקים, כאשר הם צריכים להשיג 
איזה דבר. וכן כותב רש״י (דברים שם). והדרך לזכות 
לקבל מהאוצר של מתנת חינם היא על ידי התפילה 

והבקשה בתחנונים.

ואכן עלינו לדעת כי הדרך להתפלל אל ה׳ היא לבקש 
בלשון תחנונים, כי על האדם המתפלל להבין שהקב״ה 
אינו חייב לאף אחד כלום, ואף את שכר המעשים הטובים 
נותן לו הקב״ה חינם, ולכן כל תפילתו ובקשתו מה׳ היא 

כעני חסר כל, המתחנן לחנינה בחסד.

חייבים אנו ללמוד ממשה רבנו לבקש תמיד רק מתנת 
חינם. ותדע שהמדרש אומר, שאף שנאמרו עשר לשונות 
בתפילה, הקרובה מהם ביותר להיענות היא התפילה 
המכונה בלשון תחינה, שנאמר: “ויהיו דברי אלה אשר 

התחננתי לפני ה’ קרובים אל-ה'. 

שני צדיקים התפללו בלשון תחינה לפני ה’ - דוד ומשה, 

דוד – שנאמר: “חנני אלקים כחסדך”, משה – שנאמר: 
“ואתחנן אל ה’”. ומנין למד משה דבר זה? למד מדרכי 
הבורא שאמר לו: “וחנותי את אשר אחן”, ולמד מזה 
משה, שאם פתח לו הבורא בלשון חנון, משמע שאין 
חביב עליו יותר מתפלה שהיא בתחנונים, שמבקשים 

מתנת חנם.

הָיָה מַרְחִיב רבי לוי יצחק ז"ל  בְּעִנְיַן גֹּדֶל מַעֲלַת 
הַהִתְקָרְבוּת לַצַּדִּיק וּבְעִנְיַן מַה שֶּׁאָמַר רַבֵּנוּ זַ"ל (עיין 
שיש"ק חלק ב, סימן יז) שֶׁבְּכָל פַּעַם שֶׁנִּזְכָּרִים מִמֶּנּוּ 
נַעֲשֶֹה הָאָדָם כְּקָטָן שֶׁנּוֹלָד. שֶׁזֶּה גַּם מַה שֶּׁמָּצָאנוּ 
בַּפְּגָם שֶׁפָּגְמוּ יִשְֹרָאֵל בַּעֲוֹן הָעֵגֶל אַחַר כָּל הַנִּסִּים 
וְהַנִּפְלָאוֹת שֶׁעָשָהֹ עִמָּהֶם ה' עַל יְדֵי משֶֹׁה, שֶׁבְּוַדַּאי 
א מָצָאנוּ פְּגָם וְעָוןֹ קָשֶׁה כָּזֶה, עַד כְּדֵי כָּ שֶׁכְּשֶׁיָּרַד 
מֹשֶׁה מִן הָהָר "וַיַּרְא אֶת הָעֵגֶל וְאֶת הַמְּחוֹלוֹת" 
לָקַח אֶת הַלּוּחוֹת אַף שֶׁהָיָה כָּתוּב וְחָרוּת בִּכְתַב 
אֱקִים וּשְׁבָרוֹ, שֶׁכָּל זֶה מְרַמֵּז עַל תַּכְלִית תַּכְלִית 
הַשְּׁבִירָה וְהַפְּגָם, אַף עַל פִּי כֵן כְּשֶׁאָמַר לוֹ ה' "הֶרֶף 
מִמֶּנִּי וְאַשְׁמִידֵם וְכוּ'" (דברים ט), מָסַר מֹשֶׁה נַפְשׁוֹ 
עֲלֵיהֶם וְא דַּי שֶׁהִצִּילָם מִכִּלָּיוֹן עוֹד עָלָה לָהָר לְעוֹד 
אַרְבָּעִים יוֹם וְהֵבִיא אֶת הַלּוּחוֹת הַשְּׁנִיּוֹת, וְגִלָּה לָהֶם 
הַתּוֹרָה מֵחָדָשׁ בְּהִתְקָרְבוּת חֲדָשָׁה. וְכָל זֶה מְלַמְּדֵנוּ 
מַה גָּדוֹל כֹּחַ הַהִתְקָרְבוּת לַצַּדִּיקִים וְהַבִּטּוּל הַנָּכוֹן 
אֲלֵיהֶם עַד שֶׁאֵין שׁוּם הַסְתָּרָה שֶׁלֹּא יוּכַל לְגַלּוֹת 
בּוֹ אֱקוּת, וְאֵין כָּמוֹהוּ תִּקְוָה טוֹבָה לְכָל אֶחָד וְאֶחָד 
הָרוֹצֶה לְהִתְקָרֵב לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַ.  (שיש"ק ו שכב)


